

التبعية وآثارها في أحكام الأسرة بين الفقه الإسلامي والقانون المصري

" دراسة فقهية قانونية مقارنة "

حسن عبد الله عبد المقصود أبو زهو

قسم الفقه المقارن، كلية الدراسات الإسلامية والعربية للبنين، جامعة الأزهر، دمياط الجديدة، مصر.

البريد الإلكتروني: hassanabouzhou.33@azhar.edu.eg

ملخص البحث

تُعدّ التبعية من المفاهيم المحورية في الفقه الإسلامي والقانون المصري، إذ تشكل أساسًا لكثير من الأحكام المتعلقة بالأسرة، مثل الولاية، والنفقة، والحضانة، والنسب، والإرث. وتعني التبعية في جوهرها ارتباط أحد الأفراد بغيره في بعض الأحكام، استنادًا إلى رابطة القرابة أو الزوجية أو غيرها من العلاقات الأسرية.

في الفقه الإسلامي، تستند التبعية إلى قواعد شرعية تستمد مشروعيتها من القرآن الكريم، والسنة النبوية، والإجماع، والقياس. ويبرز مفهوم التبعية في عدة مسائل، كالولاية في النكاح، وتبعية الابن لأبيه في النسب، وتبعيته له في الدين، وتبعية الزوجة لزوجها في القوامة والطاعة، وتبعية الطفل لأمه في الحضانة. وتأتي هذه التبعية بناءً على مقاصد الشريعة في تحقيق المصلحة العامة وحفظ النظام الأسري.

أما في القانون المصري، فقد تأثر التشريع بمبادئ الفقه الإسلامي، لكنه خضع أيضًا لمتطلبات التطور القانوني والاجتماعي، مما أدى إلى تعديلات في بعض الأحكام الفقهية بما يحقق التوازن بين حماية الأسرة وضمان حقوق الأفراد. ويتضح ذلك في مسائل؛ كتنقيح سلطة الولي في تزويج المرأة، ووضع سن معين للزواج، ورفع سن الحضانة، وتوسيع دور القضاء في قضايا الطلاق والنفقة.

يهدف هذا البحث إلى دراسة التبعية في أحكام الأسرة من منظور الفقه الإسلامي والقانون المصري، وتحليل مدى تأثير التغيرات القانونية الحديثة على المفاهيم الفقهية، وذلك من خلال استعراض معمق للمسائل الأساسية التي تتأثر بمبدأ التبعية، ومقارنة الآراء الفقهية بالتشريعات المصرية الحديثة.

الكلمات المفتاحية: التبعية، أحكام الأسرة، القانون المصري، الحضانة، الولاية.

Dependency and Its Effects on Family Law Between Islamic Jurisprudence and Egyptian Law

A Comparative Jurisprudential and Legal Study

Hassan Abdullah Abdel-Maqsoud Abu Zhou

Department of Comparative Jurisprudence, Faculty of Islamic and Arabic Studies for Boys, Al-Azhar University, New Damietta, Egypt.

Email: hassanabouzhou.33@azhar.edu.eg

Research Abstract:

Dependency is one of the fundamental concepts in Islamic jurisprudence and Egyptian law, as it forms the basis for many family-related rulings, including guardianship, alimony, custody, lineage, and inheritance. In essence, dependency signifies the connection of an individual to another in certain rulings, based on relationships such as kinship, marriage, or other family ties.

In Islamic jurisprudence, dependency is based on legitimate principles derived from the Qur'an, the Sunnah, scholarly consensus (Ijma'), and analogy (Qiyas). This concept is evident in various issues, such as guardianship in marriage, the son's dependency on his father in lineage, his adherence to his father's religion, the wife's dependency on her husband in leadership and obedience, and the child's dependency on the mother in custody. This dependency aligns with the objectives of Sharia (Maqasid al-Sharia) in achieving public welfare and maintaining family structure.

In Egyptian law, legislation has been influenced by Islamic jurisprudential principles, but it has also adapted to legal and social developments, leading to modifications in some jurisprudential rulings. These modifications aim to balance family protection with individual rights. This is evident in several issues, such as restricting the guardian's authority in marrying off a woman, setting a minimum age for marriage, raising the custody age, and expanding the judiciary's role in divorce and alimony cases.

This study aims to examine the concept of dependency in family rulings from the perspective of Islamic jurisprudence and Egyptian law. It analyzes the extent to which modern legal changes have influenced jurisprudential concepts by conducting an in-depth review of key issues affected by the principle of dependency and comparing Islamic jurisprudential opinions with modern Egyptian legislation.

Keywords: Dependency, Family Law, Egyptian Law, Custody, Guardianship.